
 
 

CLOENDA DEL CAP DE GOVERN   
AL 9è FÒRUM  

DE L’EMPRESA FAMILIAR ANDORRANA 
 

 
 
Senyores i senyors, 
 
 
Amb el suggerent títol d’Innovar per tornar a créixer s’ha bastit la novena edició 
d’aquest fòrum de l’empresa familiar andorrana, que ara passo a clausurar.   
 
Voldria aprofitar l’oportunitat que m’ofereixen per aportar algunes consideracions.  
 
La primera de les quals seria destacar la responsabilitat mostrada per la majoria d’agents 
econòmics i socials d’aquest país en la sortida progressiva d’aquesta etapa de recessió. 
No baixant els braços. Plantant cara. Invertint aquí.  
 
Estem d’acord que a Andorra li convé una economia que combini la productivitat i la 
iniciativa amb la creació de llocs de treball. Que impliqui equilibri i visió de futur.  
 
Una segona consideració em porta a dir-los que el Govern treballa, en matèria 
econòmica i en matèria fiscal, afrontant la realitat, i buscant els equilibris necessaris. 
 
Equilibris necessaris entre el mercat i la societat, però també entre Andorra i l’exterior. 
 
Em sembla que no hi ha cap mena de dubte que la nostra economia està sotmesa a les 
basculacions dels països del nostre entorn i, també, del gran teixit econòmic i social 
d’Europa.  
 

No crec pas que es pugui discutir que el desenvolupament econòmic d’Andorra, en els 

darrers quaranta anys, ha estat induït de manera evident per l’evolució positivament 

ascendent del creixement econòmic dels nostres països veïns.  

 



Tot plegat confirma que el nostre entorn natural, i alhora indispensable, de relacions 

econòmiques exteriors era, és i serà Europa i, més concretament, la Unió Europea. 

 
Per això, ara, quan acabem de presentar al Consell General el pressupost, podem 
recordar que l’objectiu essencial del Govern és reactivar l’economia i obrir-nos vers 
l’economia europea. Treballant perquè els emprenedors i els professionals puguin 
exportar béns i serveis sense patir dobles imposicions. 
 
Els grups parlamentaris reformista i socialdemòcrata tenen ja molt avançat un acord 
sobre les bases d’una reforma tributària que ha de permetre a l’Estat l’assignació de 
recursos amb prioritats d’interès general i que doni garanties a l’exterior que desitgem 
relacionar-nos de forma transparent i homologable amb Europa i amb el món mitjançant 
acords per evitar la doble imposició. 

 

Aquesta estratègia facilitarà –vostès ho saben prou bé–  el creixement de l’activitat 
empresarial. 

 
Ho podrem fer si sabem optimitzar el doble avantatge de ser competitius a l’exterior i a 
nivell nacional. Per això hem encetat també una ferma lluita contra l’intrusisme. 
 
Tot i que la crisi dóna la raó als que sempre hem defensat que els mercats sense regles 

generen desigualtats i acaben per no generar riquesa, patim també el desconcert creat 

per la crisi, la desconfiança envers el futur, la manca de claredat en els diagnòstics i les 

propostes i, de vegades, ens manca la determinació per impulsar les reformes 

necessàries del sistema. 

 

La crisi té conseqüències greus pel que fa al deteriorament de la capacitat econòmica de 

moltes de la famílies d’Andorra. 

 

En conseqüència, si volem recuperar el creixement econòmic que necessitem, així com 

la creació de llocs de treball, tot preservant el nostre model de cohesió social, hem de 

reduir –amb la màxima urgència– l’endeutament que apareix als comptes públics.  

 

I això només s’aconsegueix mitjançant un gran esforç col·lectiu que hem d’intentar 

repartir de la manera més justa i equitativa possible.  



 

D’aquí ve la necessitat d’aplicar a la reforma tributària els principis assentats a l’article 

37 de la Constitució. 

 

Perquè la crisi no ha afectat només els segments més desafavorits sinó també una certa 

franja de les classes mitjanes, la qual cosa és especialment problemàtica, perquè quan la 

capacitat econòmica i l’energia civil de les classes mitjanes es deteriora, el 

deteriorament arriba al país en conjunt. 

 
Per això, estic convençut que vostès, senyores i senyors –que saben de les dificultats per 
aixecar un negoci i, sobretot, per mantenir-lo i expandir-lo–, entenen la complexitat de 
la feina que estem fent des del Govern per situar Andorra en l’òrbita de la modernitat i 
de la normalitat.   
 
No ens resulta fàcil. No ho és i, de ben segur, que no ho serà tampoc en els propers dos 
o tres anys. Però, amb l’esforç i la ferma voluntat que sempre ha caracteritzat els 
empresaris andorrans ens en sortirem. Segur. 
 
Moltes gràcies.    
 


